

“ဒီဗီဘီဒီဘီဘီ” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို ဒီဗီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

DVB Debate ဟာ မိမိတို့ရဲ့အတွေးအမြင် အယူအဆတွေကို လွတ်လပ်စွာ သဘောကွဲလွဲနိုင်ဖို့၊ အပြန်အလှန် နားလည်မှုတွေကို တည်ဆောက်နိုင်ဖို့၊ မြန်မာ့အနာဂတ် ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့၊ လူ့အဖွဲ့အစည်းအတွင်းမှာရှိနေတဲ့ ပြဿနာတွေကို အဖြေရှာနိုင်ဖို့၊ လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားတာတွေကို လက်ခံပေးနိုင်ဖို့၊ အချေအတင်ဆွေးနွေးတဲ့ ယဉ်ကျေးမှု ပေါ်ထွက်လာစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။

မီဒီယာတွေနဲ့ အသင်းအဖွဲ့တွေကိုလည်း အခုလို လွတ်လပ်ပွင့်လင်းတဲ့ ဒီဘီဘီရဲ့ အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲမှာ ပါဝင်ဖို့ကို ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။

အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်တွေ၊ သတင်းဓာတ်ပုံတွေနဲ့ ဒီဘီဘီကာတွန်းကို ရုပ်သံရိုက်ကူးပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီဒီဘီဘီရဲ့ Facebook စာမျက်နှာနဲ့ ဝက်ဘ်ဆိုဒ်မှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။

Debate on DVB TV	
Sunday:	19:15 (New), 21:00
Monday:	10:15, 15:15, 21:00
Wednesday:	10:15, 15:15
Friday:	15:15, 21:00



အမှတ် - ၄၅၄၊ ၇ လွှာ၊
 ကုန်သည်လမ်းနှင့်
 ဗိုလ်ကလေးဈေးလမ်းထောင့်၊
 ဗိုလ်တထောင်မြို့နယ်၊ ရန်ကုန်။

DVB

ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့

**“ပြန်လည်သင့်မြတ်ချိန် တန်ပြီလား
 (၈၈၈ အထူးအစီအစဉ်”**

ဖြစ်ပါတယ်။

မှတ်ချက်ပေးလိုတာ

အကြံပြုလိုတာ

မေးမြန်းလိုတာတွေ ရှိပါက ရုံးချိန်အတွင်း

ဖုန်းနံပါတ် +၉၅ ၉၄ ၅၉၈ ၆၅ ၉၄၀ နဲ့

debate@dvb.no ကို ဆက်သွယ်ပြီး

“ပြန်လည်သင့်မြတ်ချိန် တန်ပြီလား (၈၈၈ အထူးအစီအစဉ်)” (သာလွန်ဇောင်းထက်)

မြန်မာနိုင်ငံမှာ ၁၉၈၈ ခုနှစ် ဒီမိုကရေစီအရေး တောင်းဆိုလှုပ်ရှား တဲ့ ရှစ်လေးလုံး လူထုအရေးတော်ပုံကြီး ဖြစ်ပွားခဲ့တာ အခုဆိုရင် ၂၉ နှစ် ပြည့်မြောက်ခဲ့ပြီ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒါပေမယ့် အခုအချိန်အထိ လူထုလိုချင်တဲ့ ဒီမိုကရေစီပန်းတိုင်ဟာ ရောက်ရှိနိုင်ခြင်း မရှိသေးသလို ရှစ်လေးလုံး လူထု လှုပ်ရှားမှု ကာလအတွင်း လက်နက်နဲ့ အကြမ်းဖက် နှိမ်နင်းဖို့ခွင့်လှည့်သေဆုံး သွားကြတဲ့ လူထောင်ပေါင်းများစွာ အတွက်လည်း တရားမျှတမှု မရှိနိုင်သေး ပါဘူး။ ဒီမိုကရေစီအရေး လှုပ်ရှားသူတွေဘက်က ရှစ်လေးလုံး အရေးတော် ပုံကို ဒီမိုကရေစီလှုပ်ရှားမှု အရေးတော်ပုံအဖြစ် ရှုမြင်နေပေမယ့်လည်း တပ်မ တော်ကတော့ တိုင်းပြည်ချောက်ထဲကျမယ့် လက်တစ်လုံးအလိုကာလမှာ ကယ်တင်လိုက်ရတဲ့ အကြမ်းဖက် လူယက်ခေါင်းဖြတ် လူသတ်ပွဲအဖြစ် ၂၉ နှစ် ပြည့်သည့်တိုင်အောင် ရှုမြင်နေပါသေးတယ်။ အကြမ်းဖက် သတ်ဖြတ်မှု တွေအတွက်လည်း ဝန်ခံမှုတွေ မရှိသေးပါဘူး။ ငါနဲ့မတူ ငါ့ရန်သူ ဆိုတဲ့ စိတ် ထားတွေ့ကာ ဆက်လက်ရှင်သန်နေဆဲ ဖြစ်တာမို့ ရှစ်လေးလုံး ၂၉ နှစ်ပြည့် အချိန်ကာလက ပြန်လည်သင့်မြတ်ချိန် တန်ဖို့အတွက် နှစ်ပတ်လည်ကာလ ဖြစ်နိုင်မလားဆိုတာက မေးခွန်းတစ်ရပ် အဖြစ် တည်ရှိနေပါတယ်။

ရှစ်လေးလုံး အရေးတော်ပုံနဲ့ ဒီမိုကရေစီ ခရီးကြမ်း

၁၉၆၂ ခုနှစ် ဗိုလ်ချုပ်ကြီးနေဝင်း ဦးစီးတဲ့ စစ်အာဏာရှင်တွေဟာ ဝန်ကြီးချုပ်ဦးနု လက်ထဲကနေ နိုင်ငံတော်အာဏာကို ပြည်ထောင်စု ပြိုကွဲ တော့မယ်ဆိုတဲ့ အကြောင်းပြချက်နဲ့ စတင်သိမ်းယူလိုက်ပြီး တော်လှန်ရေး ကောင်စီ စစ်အာဏာရှင် အစိုးရတစ်ရပ် ဖွဲ့ စည်းခဲ့ပါတယ်။ အာဏာရှင် စစ် ခေါင်းဆောင် ဗိုလ်ချုပ်ကြီးနေဝင်းဟာ နိုင်ငံတော်အာဏာကို အတင်းအဓမ္မ သိမ်းယူပြီးတဲ့နောက် မြန်မာ့ဆိုရှယ်လစ်လမ်းစဉ်ပါတီကို တည်ထောင်ပြီး သယံဇာတပေါကြွယ်ဝတဲ့ နိုင်ငံတော်ကို ကမ္ဘာ့ အဆင်းရဲဆုံး နိုင်ငံဖြစ် အောင် တွန်းပို့ခဲ့ပါတယ်။ တိုင်းပြည်စီမံခန့်ခွဲမှုမှာ ကမောက်ကမတွေများစွာ ပေါ်ပေါက်ခဲ့ပြီး ဦးနေဝင်း ကြီးကိုင်းထားတဲ့ မဆလအစိုးရ ခေါ် မြန်မာ့ဆို ရှယ်လစ်လမ်းစဉ်ပါတီ အစိုးရဟာ ပြည်သူပိုင် သိမ်းယူခြင်း၊ ငွေစက္ကူများ တရားမဝင် ကြေညာခြင်း၊ ကျောင်းသားလှုပ်ရှားမှု အရေးတော်ပုံများကို သွေးထွက်သံယို နှိမ်နင်းခြင်း စတဲ့ အာဏာရှင်ဆန်ဆန် လုပ်ရပ်များစွာကို ပြုလုပ်ပြီး တိုင်းပြည်ကို အလွဲလွဲအမှားမှား အုပ်ချုပ်ခဲ့ပါတယ်။ ဒါ့အပြင် ဗိုလ်ချုပ်ကြီးနေဝင်း ကိုယ်တိုင်ကလေ့ အစိုးရအဖွဲ့နဲ့ မဆလပါတီ အတွင်း မှာလည်း အကျင့်ပျက်ခြစားမှုတွေက အကြီးအကျယ် ပေါ်ပေါက်ခဲ့ ပါတယ်။ ဒီဇင်ဘာတွေကြောင့် တိုင်းပြည်ဟာ ဆင်းရဲနံ့ချာပြီး ပြည်သူလူထုရဲ့ ဘဝတွေ က၏လည်း ဒုက္ခများစွာနဲ့ ကူသုမဲ့ ဖြစ်နေခဲ့ရပါတယ်။

ဒုက္ခများစွာနဲ့ ပြည်သူလူထုဟာ တက္ကသိုလ်ကျောင်းသားတွေရဲ့ ဦးဆောင်မှုနဲ့အတူ ၁၉၈၈ ခုနှစ် ဩဂုတ်လ ၈ ရက်နေ့မှာ တစ်နိုင်ငံလုံး လှည်းနေလေ့အောင်း မြင်းဇောင်းမကျန် လူတန်းစား အသီးသီးဟာ တစ်ပါ တီ အာဏာရှင်စနစ် အဆုံးသတ်ဖို့ ညီညွတ်စွာပဲ တောင်းဆို ဆန္ဒပြခဲ့ကြ ပါတယ်။ ဒီမိုကရေစီရရှိရေး၊ အရေးတော်ပုံ အောင်ရမည်ဆိုတဲ့ ဒီမိုက ရေစီရရှိဖို့ တောင်းဆိုမှုတွေဟာ တစ်နိုင်ငံလုံး သောသောညီခဲ့ပါတယ်။ တပ် မတော်သားတွေ အပါအဝင် နိုင်ငံဝန်ထမ်းအားလုံးဟာလည်း ဒီမိုကရေစီ လှုပ်ရှားမှုမှာ ပူးပေါင်းပါဝင်လာပြီး အထွေထွေ သပိတ်ကြီးတစ်ခု ဖြစ်လာခဲ့

ပါတယ်။ ၁၉၆၂ ခုနှစ်ကနေ ၁၉၈၈ ခုနှစ်အထိ အာဏာရှင်စနစ်ရဲ့ ခါးသည်းမှု တွေကို ခံစားခဲ့ရတဲ့ ပြည်သူလူထုဟာ ၂၆ နှစ်အကြာမှာ ရှစ်လေးလုံး အရေး တော်ပုံနဲ့ ဒီမိုကရေစီ ခရီးကြမ်းတစ်ခုကို စတင်လိုက်ပါတယ်။

အကြမ်းနှိမ်နင်းမှုနဲ့ အာဏာသိမ်းခြင်း

ပြည်သူလူထုရဲ့ ဒီမိုကရေစီအရေးတောင်းဆိုမှုတွေကြောင့်၁၉၆၂ ခုနှစ်ကနေ ၁၉၈၈ ခုနှစ် အထိ နိုင်ငံရဲ့ အာဏာရှင် ဖြစ်လာတဲ့ ဦးနေဝင်းဟာ သူ့ရဲ့ ရာထူးတာဝန်တွေကနေ တရားဝင်နုတ်ထွက်သွားပါတယ်။ မနုတ် ထွက်မီ “စစ်တပ်ဆိုတာ မိုးပေါ်ထောင်မပစ်ဘူး၊ မှန်အောင်ပစ်တယ်” ဆိုပြီး ကြုံးဝါးသွားကာ အဲဒီ ကြုံးဝါးမှုနဲ့အတူ လမ်းမတွေပေါ်မှာ ပြည်သူတွေ ထောင်ပေါင်းများစွာ သေကြေသတ်ဖြတ် ခံခဲ့ရပါတယ်။ စစ်အစိုးရကတော့ ၉၅ ဦး သေဆုံးပြီး ၂၄၀ သာ ဒဏ်ရာရတယ်လို့ ဆိုခဲ့ပါတယ်။ အာဏာရှင် ဦးနေဝင်းရဲ့ ကြုံးဝါးသံ အတိုင်းပဲ စစ်တပ်ဟာ လက်နက်မပါဘဲ ငြိမ်းချမ်းစွာ ဆန္ဒပြနေကြတဲ့ ပြည်သူလူထုကို ရက်ရက်စက်စက် နှိမ်နင်းသတ်ဖြတ်ပြီး စက်တင်ဘာလမှာ အာဏာသိမ်းယူလိုက်ပါတယ်။ ၂၆ နှစ်အကြာ အာဏာ ရှင်ကို ဆန့်ကျင်ပြီး စတင်လိုက်တဲ့ ဒီမိုကရေစီ ခရီးကြမ်းဟာ အကြမ်းဖတ် သတ်ဖြတ်မှုတွေကြောင့် အရှိန်လျှော့ သွားပေမယ့်လည်း လူထုကြားမှာ ဒီမို ကရေစီရရှိရေးနဲ့ စစ်အာဏာရှင်စနစ် ဆန့်ကျင်ရေး စိတ်ဓာတ်တွေက ကိန်းအောင်း သွားခဲ့ပါတယ်။ အာဏာရှင် ဦးနေဝင်းဟာ စစ်အာဏာသိမ်း အစိုးရရဲ့ နောက်ကွယ်မှာ ဆက်လက်တည်ရှိနေပြီး စီမံခန့်ခွဲမှုမှာ အချိန် အတိုင်းအတာတစ်ခုအထိ ဆက်လက်ပါဝင်နေပါတယ်။

ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်နှင့် ၁၉၉၀ ရွေးကောက်ပွဲ NLD အနိုင်ရခြင်း

ရှစ်လေးလုံးအရေးတော်ပုံ ကာလအတွင်း မိခင်ဒေါ်ခင်ကြည် နေ မကောင်းလို့ မြန်မာနိုင်ငံ ပြန်ရောက်နေတဲ့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ဟာ ရွှေ တိဂုံဘုရား အနောက်ဘက်မှန် လူထုဟောပြောပွဲက တဆင့် မြန်မာနိုင်ငံ ရေးမှာ ထဲထဲဝင်ဝင် ပါဝင်လာပါတယ်။ လွတ်လပ်ရေးဖခင်ကြီး ဗိုလ်ချုပ် အောင်ဆန်းရဲ့ သမီးဖြစ်တာမို့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ရဲ့ အရှိန်အဝါက အဲဒီ ကာလကတည်းက လူထုရဲ့ အားကိုး ယုံကြည်မှုကို စတင်ရရှိခဲ့ပါတယ်။ ပြတ်သားတဲ့ မိန့်ခွန်းတွေ၊ ရဲရင့်မှုတွေနဲ့ စွန့်လွှတ်စွန့်စားမှုတွေကြောင့် ဒေါ် အောင်ဆန်းစုကြည်ဟာ မြန်မာနိုင်ငံရေးမှာ အဓိက ခေါင်းဆောင်ဖြစ်လာပြီး သူခေါင်းဆောင် အဖြစ်ပါဝင်နေတဲ့ အမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ် (NLD) ပါတီဟာ ၁၉၉၀ ရွေးကောက်ပွဲမှာ အမတ်နေရာ ၄၉၂ နေရာ အနက် ၃၉၂ နေရာကို အနိုင်ရရှိခဲ့ပါတယ်။ ဒါပေမယ့်လည်း စစ်အစိုးရဟာ အာဏာ လွှဲမပေးဘဲ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည် အပါအဝင် NLD ပါတီဝင်တွေကို ဖမ်း ဆီး အကျဉ်းချခြင်းဖြင့် အာဏာကို ၂၀၁၁ ခုနှစ်အထိ ၂၃ နှစ်ကြာ အာဏာ ဆုပ်ကိုင် ထားခဲ့ပါတယ်။

ရှစ်လေးလုံးက ခေါင်းဖြတ်လူသတ်ပွဲလား

စစ်တပ်ဟာ ရှစ်လေးလုံး လူထုအရေးတော်ပုံကြီးကို အကြမ်းဖက် နှိမ်နင်းပြီး လူထောင်ပေါင်းများစွာကို သတ်ဖြတ်ပြီး နိုင်ငံတော်အာဏာကို ရယူခဲ့ပါတယ်။ စစ်အာဏာရှင် အစိုးရလက်ထက် တလျှောက်လုံး ရှစ်လေး လုံး အရေးတော်ပုံကို ခေါင်းဖြတ်လူသတ်ပွဲ၊ အကြမ်းဖက်ဆူပူပွဲ၊ ဂိုဒေါင် ဖောက်ပွဲ အဖြစ်ပဲ မှတ်တမ်းတင်ပြီး ကွန်မြူနစ်တွေနဲ့ ကျောင်းသားတွေ ပူး ပေါင်း လှုပ်ရှားကြတဲ့ နိုင်ငံရေး မငြိမ်မသက်မှုအဖြစ်ပဲ ပြောဆို ဖော်ညွှန်းလေ့

ရှိပါတယ်။ ရှစ်လေးလုံး အရေးတော်ပုံနဲ့ ပတ်သက်လာရင် စစ်တပ်ဟာ အဲဒီ အမြင်ကိုပဲ ဆက်လက် စွဲကိုင်ထားပြီး ရှစ်လေးလုံး အရေးအခင်းမှာ စစ်တပ် ရဲ့ သတ်ဖြတ်ခြင်းကို ခံလိုက်ရတဲ့ ပြည်သူတွေရဲ့ မိသားစုတွေကို ဝန်ခံ တောင်းပန်ခြင်း မရှိသေးပါဘူး။ ၂၀၁၅ ရွေးကောက်ပွဲအပြီး ဒေါ်အောင်ဆန်း စုကြည် ဦးဆောင်တဲ့ အရပ်သားအစိုးရ အာဏာရရှိလာပြီဖြစ်ပေမယ့်လည်း စစ်တပ်ဟာ နိုင်ငံရေးမှာ အရေးကြီးတဲ့ အခန်းကဏ္ဍက ဆက်လက် ပါဝင် နေဆဲပါပဲ။

NLD အစိုးရ ရှစ်လေးလုံး အရေးတော်ပုံကို အသိအမှတ်ပြုဖို့

ရှစ်လေးလုံး အရေးတော်ပုံအပြီး ပေါ်ပေါက်လာတဲ့ NLD ပါတီ ဟာ ၂၀၁၅ ခုနှစ် ရွေးကောက်ပွဲမှာ အနိုင်ရရှိပြီး အာဏာရရှိနေပါပြီ။ ဒီမိုက ရေစီအရေးတော်ပုံကို အသိအမှတ်ပြုတဲ့အနေနဲ့ NLD အစိုးရအနေနဲ့ ရှစ်လေးလုံး သမိုင်းပြတိုက် ထူထောင်သင့်တယ်လို့ အကြံပြုချက်တွေ များ စွာလည်း ထွက်ပေါ်နေပါတယ်။ ဒါပေမယ့်လည်း အစိုးရအနေနဲ့ ဒါကို လုပ်ဖို့ နှေးကွေးနေပြီး မသိချင်ယောင်ဆောင် နေသလိုလည်း ဖြစ်နေပါတယ်။ ဒါ့အပြင် ရှစ်လေးလုံး အရေးတော်ပုံကို လူထုလူတန်းစား အားလုံးပါဝင်တဲ့ ဒီမိုကရေစီလှုပ်ရှားမှု အရေးတော်ပုံအဖြစ် မှတ်တမ်းတင်ဖို့ လိုတယ် ဆိုတဲ့ သုံးသပ်ချက်တွေလည်း ရှိနေပါတယ်။ ဒါမှသာ စစ်တပ်က ခေါင်းဖြတ် လူသတ်ပွဲအဖြစ် ပုံဖျက်နေတဲ့ အရေးတော်ပုံကို အနာဂတ်မျိုးဆက်သစ်တွေ သိခွင့်ရကြမှာပါ။ နိုင်ငံရေးအသိုင်းအဝိုင်းကတော့ NLD အစိုးရအနေနဲ့ အမျိုးသား ပြန်လည်သင့်မြတ်ရေးကို ဦးတည်ပြီး စစ်တပ်က အကြမ်းဖက် သတ်ဖြတ် နှိမ်နင်းခဲ့တဲ့ ရှစ်လေးလုံး အရေးတော်ပုံကို အသိအမှတ်မပြုဘဲ နှုတ်ဆိတ်နေမှာကို စိုးရိမ်ပူပန်နေကြပါတယ်။

၂၉ နှစ်ပြည့် ရှစ်လေးလုံးနှစ်ပတ်လည်က သင့်မြတ်ရေး အချိန်အခါလား

၂၀၁၇ ခုနှစ် ဩဂုတ်လ ၈ ရက်နေ့ဆိုရင် ရှစ်လေးလုံး အရေးတော် ပုံကြီးရဲ့ ၂၉ နှစ်ပြည့် နှစ်ပတ်လည်လည်း ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီနှစ်ပတ်လည်ပွဲမှာ စစ်တပ်၊ ပြည်သူ၊ အစိုးရတို့အကြား ပြန်လည်သင့်မြတ်ရေး ရသင့်တဲ့ အချိန် ဆိုရင်လည်း မမှားပါဘူး။ စစ်တပ်အနေနဲ့ လူထုလူတန်းစား အားလုံးပါဝင်တဲ့ ဒီမိုကရေစီလှုပ်ရှားမှု အရေးတော်ပုံကို အသိအမှတ်ပြုပြီး သတ်ဖြတ်မှုတွေ လည်း ဝန်ခံတောင်းပန်ခြင်းဖြင့် သင့်မြတ်ရေး ဆောင်ရွက်သင့်တယ်လို့ ပြောဆိုသုံးသပ်မှုတွေလည်း ရှိနေပါတယ်။ ရှစ်လေးလုံး အရေးတော်ပုံကို အကြမ်းဖက် နှိမ်နင်းခဲ့တဲ့ စစ်ခေါင်းဆောင်တွေ နေ့အချိန်အထိ အသက်ရှင် သေးနေပေမယ့်လည်း အရေးယူတာမျိုး ခုံရုံးတင်တာမျိုး မလုပ်ဘဲ ဝန်ခံပြီး အနာဂတ် မျိုးဆက်သစ်တွေအတွက် သမိုင်းမှန် ရေးသား ဖော်ပြသင့်တဲ့ အချိန်လို့လည်း နိုင်ငံရေး အသိုင်းအဝိုင်းက ပြောဆိုပါတယ်။ သမိုင်းမှန်ကို ရေးခြင်းဖြင့် အမှားကို ဝန်ခံခြင်းဖြင့် ပြန်လည်သင့်မြတ်ရေး ဦးတည်မယ် ဆိုရင် နိုင်ငံဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေး၊ ငြိမ်းချမ်းရေးနဲ့ ဒီမိုကရေစီစနစ် ရှင်သန်ခိုင် မာရေး အဓိက အင်အားတစ်ရပ် ဖြစ်လာမှာကတော့ အသေအချာပါပဲ။